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مدیرکل ثبت و حریم آثار تاریخی و حفظ احیای میراث معنوی و طبیعی توضیح داد:

از توقف موقتی دخل و تصرف در بیابان لوت تا پرونده های جدید ایران در یونسکو

شنبه 15 دی 1403، 3 رجب 1446 ،4 ژانویه 2025، شماره 4629، صفحهگردشگری

گروه گردشگری - علی عبدالعلی 
زاده در حاشیه بازدید از مجتمع بندری 
آستارا در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 
متأسفانه کاهش آب دریای خزر یکی 
از معضلاتی اســت کــه به طور جدی 
در چند ســال اخیر ما و کشــورهای 
همســایه را دچار مشکل کرده و بنادر 
شمالی ما برای حل این مشکل نیازمند 
لایروبی متناوب هستند. نماینده ویژه 
رئیس جمهــور در هماهنگی اجرای 
سیاست های کلی توسعه دریا محور با 
بیان اینکه در بندر آستارا و بنادر دیگرمان 
تلاش این است که لایروبی ها گسترش 
پیــدا کند و تلاش می کنیم تمامی بنادر 

را به حالت عادی برگردانیم، افزود: در 
آستارا دستگاه لایروب مستقر است و 
امروز هم که بازدیدی از مجتمع بندری 
این شهرستان داشتیم لایروبی در حال 
انجام اســت که باید با ســرعت و در 
کمترین زمان به سرانجام برسد و رونق 
اقتصادی در این بندر شکوفا شود. وی 
با اشاره به اینکه تلاش دولت این است 
که همه بنادر کشــور رونــق پیدا کند، 
گفت: در این راســتا باید با کشورهای 
همســایه خزر وارد گفتگو شویم و راه 
حل های مشــترکی برای پیشگیری از 
خسارت های کاهش آب داشته باشیم و 
حتی می توانیم از طریق رها سازی آب 

پشت سدهایی که روی سرشاخه های 
رودخانه های مختلف کشورها ذخیره 
شده به طراز آب در دریای خزر کمک 
نمائیــم. عبدالعلــی زاده به تحولات 
اقتصادی در پیرامون دریای خزر اشاره 
کرد و گفت: مبادله کالا بین شرق آسیا و 
اروپا روز به روز بیشــتر شده و می توان 
گفت همه کشــورها به سمت اقتصاد 
فعال و شکوفا رفته اند که در نتیجه این 
تحولات حمل ونقل کالا نیز در دریای 
خزر امنیت بالایی پیدا کرده و حجم آن 

افزایش پیدا کرده است.

دولت از ظرفیت های دریایی 
استقبال می کند 

مــا نیز باید با دقت به این موضوع 
نگاه کنیم و می توانیــم از این فرصت 
اســتفاده کرده و شاخه ای از رفت و آمد 
کالا بین شــرق آســیا و اروپا را از بندر 
آســتارا در شمال کشور تا مرز ترکیه و 
اروپا به خــود اختصاص دهیم که این 
امر هم قابلیت استراتژیک کشور را بالا 
برده و هم اشتغال خوبی در کشور ایجاد 
می کند. نماینده ویژه رئیس جمهور در 
اقتصاد دریا محور به بحث گردشگری 

دریایی اشــاره کــرد و گفت: در بحث 
گردشگری باید اقدامات عملی صورت 
گیرد و این اقدامات باید در همه آب های 
ســرزمینی ما به طور جد پیگیری شود 
که در این خصوص مصمم هستیم که 
گردشــگری را در دریای خزر، خلیج 
فارس و دریای عمان راه اندازی کنیم و 
با کشتی های مسافربری بتوانیم مسافران 
را به دریا برده و جاهای مختلف دریایی 
و جزایر خود را به گردشــگران نشان 
دهیم. وی اضافه کرد: بهترین ســرمایه 
گذاری برای مــا در آب های جنوبی و 

شمالی است که کشتی های گردشگری 
دریایی خریداری، اجاره و ساخته شود 
و همچنیــن از تورهای خارجی جهت 
ورود به بحث گردشگری دعوت شود. 
ظرفیت دریایی و ساحلی ما بسیار مهم 
و اساســی است و تأکیدات رهبری در 
این خصوص باید لحاظ شــود و طبق 

رهنمودهای ایشان در خصوص اقتصاد 
دریا محور در همه زمینه ها اقدام نمود.

وی در خصوص پرورش ماهیان 
خاویاری در کشور گفت: یکی دیگر از 
پتانسیل های ما در دریا پرورش ماهیان 
خاویاری اســت که نمونه بارز آن را در 
شهرستان آستارا شاهد هستیم و دولت 

از همه ایــن قبیل اقدامات با همه توان 
استقبال و حمایت خواهد کرد. نماینده 
ویــژه رئیس جمهــور در اقتصاد دریا 
محــور بیان کرد: پــرورش و حمایت 
از ماهیان خاویــاری می تواند به عدم 
انقــراض ماهیان در دریای خزر کمک 

کند و ما از آن استقبال می کنیم.

گروه گردشگری - مدیرکل ثبت 
و حریــم آثار تاریخــی و حفظ احیای 
میــراث معنوی و طبیعی با توضیحاتی 
درباره کوچک سازی حریم محوطه ها و 
بافت های شهرهای تاریخی، از پیگیری 
دربــاره دخل و تصرف یک شــرکت 
هواپیمایــی در بیابان لوت که تهدیدی 
بــرای جایگاه جهانی آن در یونســکو 
است، بازبینی پرونده ثبت لباس قوم لر 
با توجه به اعتراض قشقایی ها و ارسال 
پرونده »هنــر آینه کاری در معماری« و 
»جشن تیرگان« برای ثبت در یونسکو 

خبر داد.
علیرضــا ایــزدی در نشســت 
خبــری که در وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی برگزار شد، 
دربــاره احداث جــاده در بیابان لوت 
توسط یکی از شرکت های هواپیمایی، 
درحالی کــه ایــن بیابان در فهرســت 
میراث جهانی یونسکو ثبت شده است، 
اظهار کرد: ضوابط ما مشخصی است، 
ما در حــوزه تعیین حریــم و عرصه 
عقب ماندگی تاریخی داریم و به دنبال 
جبران این عقب ماندگی هستیم و همین 
امر گاهی ما را گرفتار مسائل قضایی و 

دادگاهی کرده است.
مدیرکل ثبت و حریم آثار تاریخی 

و حفظ احیای میراث معنوی و طبیعی 
افزود: درباره دخل و تصرف در شهداد، 
مکاتبه شده است. با شناختی که از این 
شــرکت هواپیمایی داریم، برداشت ما 
این اســت که سرمایه گذاران دنبال کار 
خلاف نیستند ولی باید ضوابط قانونی 
مــا را رعایت کنند. بایــد بدانیم با چه 
عناصری برخورد می کنیم. این برخورد 

باید در شأنیت باشد.
او اضافه کــرد: فعالا فعالیت این 
شــرکت هواپیمایی )در لوت( متوقف 
شده است. قرار است نقشه های اجرایی 
و دیتاهای مربوطه را برای ما بفرستند. 
مــا نمی خواهیم مانعی برای توســعه 
آن منطقه باشــیم. امــا در صورتی که 
منع و مانعی باشــد، عدول نمی کنیم، 
چون شــأنیت جمهوری اسلامی ایران 
مطرح است. مدیرکل ثبت و حریم آثار 
تاریخی و حفظ احیای میراث معنوی 
و طبیعی در ادامه درباره آســیب ناشی 
از تغییــرات اقلیمــی در آثار تاریخی، 
اظهار کرد: موردی که در اصفهان شاهد 
هســتیم، در خوزستان هم وجود دارد. 
بخشــی از اثرات تغییــرات اقلیمی به 
دلیل نبود مدیریت درست بوده است. 
بیستون و مرودشت به واسطه فعالیت 
پالایشــگاه و معدن و یا خشکی زاینده 

رود و فرونشســت در شمال اصفهان 
یک بحث جدی اســت.  بستر زاینده 
رود ۱۰ سانتی متر نشست کرده است. 
با این حال، شــواهد مستدلی که نشان 
دهد فرونشســت ها در هسته مرکزی 
اصفهان است، نداریم. کسی نمی تواند 
ثابت کنــد ترک هایی که نزدیک میدان 
نقش جهــان به وجودآمده اســت به 
مناطق تاریخی رســیده اســت. البته، 
دســتگاه های GPS کار گذاشــته ایم 
ولی نمی توان یک نســخه جامع برای 
همــه آنها پیچید، بــرای اصفهان هیچ 
راهی جز جاری شده زاینده رود وجود 
ندارد. ایزدی در ادامه گفت: باید بدانیم 
مازوت سوزی یا باران های اسیدی چه 
بلایی بر سر کتیبه ها و آثار تاریخی ما در 
تخت جمشید می آورند. بخشی از این 
اتفاقات جدی که با آنها دســت و پنجه 
نرم می کنیم از توان ما خارج است. او در 
ادامه این نشست و در پاسخ به پرسشی 
درباره چگونگی هماهنگی های میراث 
فرهنگی با دیگــر ارگان ها با توجه به 
اتفاقــات اخیر در دیرگچین که به دلیل 
برگزاری یک کنســرت فرضی پلمب 
شد، با این تذکر که پاسخ به این پرسش 
در حوزه ماموریت او )ثبت و حریم آثار 
تاریخی و حفظ احیای میراث معنوی و 

طبیعی( نیست، بر ضرورت ارتقاء سواد 
میراثی جامعه تاکید کرد و این سوال ها 
را پرســید که مگر چه میزان اعتبار در 
اختیار میراث فرهنگی قرار داده اند؟ یا 
کدام کتب درسی را به میراث فرهنگی 
اختصــاص دادند؟ که انتظــار دارند 
میــراث فرهنگی به تنهایی به حفاظت 
از آثار تاریخی بپــردازد. مگر وزارت 
میــراث فرهنگی می توانــد به تنهایی 
و با این اعتبــار قطره چکانی و نیروی 
انســانی اندک و بیــش از یک میلیون 
اثر تاریخی، کاری انجام دهد؟ ســوال 
من این اســت فرزندان امروز ما چقدر 
قدرت دفاع از هویت ایرانی خود دارند؟ 
زمانی قدرت دفاع خواهند داشــت که 
میراث فرهنگی خود را بشناسند. ایزدی 
گفــت: اگر یک جوالدوز به ما می زنید 
یک سوزن هم به دستگاه های فرهنگی 
بزنید که در این حوزه چه کار کرده اند. 
کوروش شخصیت بزرگی در دنیاست 
چه کســی می توانــد آن را کتمان کند. 
چقدر شخصیت او را برای نسل امروز 
معرفی کرده ایم، آن هم برای نســلی که 
عطش شناخت دارد. وقتی ما موضوع 
را درســت انتقال ندهیم معلوم است 
درباره آن چیزهای دیگری می گویند. ما 
هنوز هم درباره هفتم آبان مانده این چه 

کنیم. ایزدی درباره زمین های معوض 
در حرائــم که در برنامه هفتم توســعه 
نیز تاکید شده است و اظهارنظر برخی 
کارشناســان درباره ناتوانی دولت در 
اجرای این برنامه، به سفر صالحی امیری 
ـ وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی به اســتان گلستان اشاره 
کــرد و افزود: در »تپه بازگیر« مردم بالغ 
بر ۷۰ ســال زندگــی کرده اند و راهی 
جــز دادن زمین معوض بــه برخی از 
مالکان آن محدوده، نداریم. با توجه به 
وسعت محوطه های تاریخی نمی توانیم 
زمیــن معوض به همه افراد بدهیم ولی 
اولویت بنــدی می شــود. قطعا در این 
مسیر به کمک شهرداری و شهرسازی 
نیاز داریم. ســالها کوتاهی در این زمینه 
موجب غارت ها و تعرض های بســیار 
شده است. قطعا این اقدام زمان بر است 
ولی مــا امیدواریــم و واگذاری زمین 
معوض در بازگیر و چگاسفلی برای ما 
اولویت است. اعتبار سال گذشته برای 
حفظ حریم و حفاظت آثار ۸۰ میلیارد 
تومان بود که ۵۵ میلیارد تومان آن اسناد 

بود و ۲۵ میلیارد تومان آن نقد بود.
امیر ارجمندی، رئیس اداره حریم 
آثــار تاریخی در ادامه گفت: از ســال 
۱۳۰۹ تا ســال ۱۴۰۲ حــدود ۴ هزار 

و ۵۰۰ اثــر تعیین حریم شــده بود و از 
شهریور همان سال تا ۱۴۰۳حدود ۳۸۰ 
اثر تعیین حریم و ۲۲ اثر بازنگری شده 
است. بیشتر تعیین حریم ها اوایل دهه 
۵۰ و ۶۰ بــود و نزدیک به ۴۰ ســال از 
آن زمان گذشته است. هر اثری که ثبت 
شده باشــد و تعیین حریم شود نیاز به 
۵۰ گمانه دارد. ادارات کل استانی همت 
کردنــد و موظف بودند که ۱۰۰ حریم 
ثبت شــود ولــی ۳۸۰ اثر تعیین حریم 
کاملًا کارشناســی شــد. امسال هم از 
محل اعتبارات استانی ۱۲۰ محوطه را 
باید تعیین حریم کنیم. درخواست هایی 
برای بازنگری در حریم آمده است و ما 
مقاومت کرده ایم. از همدان درخواست 

آمــده که حریم بافت بازنگری شــود 
ولــی مــا آن را بازنگــری نکردیم. ما 
درخواست هایی را که از کرمانشاه، باغ 
رامسر و دیگر مناطق از سوی استاندار، 
شــهرداری و نماینده مجلــس آمده 
است، را پیگیری نکرده ایم. اگر درباره 
کوچک سازی حریم خبری می شنوید 
حتما آن را با ما درمیان بگذارید، صرف 
مطرح شدن یک درخواست که قطعیت 
آن نمی تواند درســت باشــد. ایزدی، 
مدیرکل ثبت و حریــم آثار تاریخی و 
حفظ احیای میــراث معنوی و طبیعی 
امــا در ادامه ایــن بحث گفت: ما طرح 
بازنگری )بافت( همدان را پذیرفتیم اما 
در این صورت که در فضای کارشناسی 

آن را بررسی کنیم. در ادامه این نشست، 
سیما حدادی ـ سرپرست پایگاه میراث 
جهانی ناملموس نیز از ارســال پرونده 
»هنر آینــه کاری در معماری ایرانی« به 
یونسکو و بررسی آن در آذر سال آینده 
در اجلاس هند خبر داد و گفت: پرونده 
»جشن تیرگان« را نیز با استفاده از سهمیه 
ارمنستان به یونسکو فرستاده بودیم که 
این ســازمان در نامه ای از محدودیت 
منابع مالی و تعداد پرونده هایی که امکان 
بررسی دارد خبر داد و قرار شد پرونده 
جشن تیرگان در ســال ۲۰۲۶ ارزیابی 
شود. پرونده نمدمالی سنتی نیز مشترک 
با هشت کشور فرستاده شده که آن هم 

سال ۲۰۲۶ بررسی می شود.

در بحث گردشگری باید اقدامات عملی صورت گیرد و 
این اقدامات باید در همه آب های سرزمینی ما به طور 
جد پیگیری شود که در این خصوص مصمم هستیم 
که گردشگری را در دریای خزر، خلیج فارس و دریای 
عمان راه اندازی کنیم و با کشــتی های مســافربری 
بتوانیم مســافران را به دریا برده و جاهای مختلف 
دریایی و جزایر خود را به گردشــگران نشان دهیم.

نماینده ویژه رئیس جمهور:

راه اندازی گردشگری دریایی در 
دستور کار است

نماینده ویژه رئیس جمهور در هماهنگی اجرای سیاست های کلی توسعه دریا محور با اشاره به به تحولات 
اقتصادی در پیرامون دریای خزر گفت: راه اندازی گردشگری دریایی در دستور کار قرار دارد.


